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השבוע בקו

לא רוצה מדרגות
היעדים והשאיפות שאדם מחויב להעמיד לעצמו בחייו, הם כיצד להיות עבד 

מרוצה להשי”ת, מה לעבוד, אך לא לאן להגיע

השבוע  מתפלא  ניסן(  ה'  דהילולא  )יומא  זי"ע  מאפטא  הרה"ק 
בספרו הקדוש )ליקוטים חדשים( על תופעה מוזרה:

"הנה בעינינו ראינו רבים מן החסידים שנעשו משוגעים ח"ו, או 
בעלי מרה שחורה. ומאין נמצא הדבר הזה?! אם מן התורה ח"ו? 
חז"ל  אסרו  זו  ולסיבה  הלב,  את  משמחת  עוד  התורה  אדרבה 
לימוד התורה בתשעה באב ולאבל! אם מן המצות? הלא פקודי 

ה' ישרים משמחי לב!".

כיצד תיתכן מציאות כזו שאדם שמבקש לעבוד את השי"ת 
אשר עוז וחדוה במקומו, ועוסק בפיקודי ה' משמחי לב – 
יפול למשבר או לדיכאון? כיצד זה אפשרי? זה לא אפשרי!

מגלה לנו הרה"ק מאפטא מה מסתתר כאן: "אבל הענין הוא 
נעלמה  והסולם  ה'  אל  לעלות  הרוצים  הם  ההם,  האנשים  כי 
מעיניהם, כי אינם עובדים את השי"ת בהדרגה, ותופסים דבר 
יש  וגם  ורשות מן השמים.  שאין שייך להם בלי שום קריאה 
בעל  להיות  כדי  הוא  להשי"ת  שלהם  עבדות  שעיקר  אנשים 
מדריגה, וע"ז נאמר 'לא תעלה במעלות על מזבחי', היינו כדי 
להיות בעל מעלה ומדריגה, 'כי תגלה ערותך עליו', כמו שאנו 

רואין שח"ו נעשו בעלי מרה שחורה".

מדובר בשני סוגי אנשים, אבל שורשם אחד. הסוג הראשון 
תופס דברים שאינם שלו ועוסק בעבודות שאינן במדרגתו, 
סימן לעצמו שרוצה להיות  והסוג השני  ולבסוף הוא נופל, 
'בעל מדרגה', הוא רוצה להיות משפיע או משיג השגות, 
וגם הוא לא מצליח בזה כי זו לא מדרגתו. מה הצד השווה 
שביניהם? הם לא עובדים את השי"ת, הם עובדים את עצמם. 
הם לא חשבו מה השי"ת מבקש מהם, אלא מה הם רוצים 
כאן  אין  ולכן  מצוות  ולא  תורה  לא  שזה  כמובן  להיות. 
שמחה. זהו שורש הדכאונות והמשברים המצויים: אנשים 

שחיפשו את עצמם, ולא חיפשו את השי"ת.

לא רצה בשום מדרגה
ממשיך הרה"ק מאפטא ומבאר מה יהודי כן צריך לעשות 
"ולא כן דרך האנשים השלמים, שהם עבדים מרוצים להשי"ת, 
ואינם רוצים באמת שום מדריגה! ומה שאנו רואים שיש להם 
מדריגות גדולות הכל הוא ע"י כפייה מן השמים, לצורך העולם. 
עשו  הרבה  כי  ה'  אל  לעלות  יהרסו  ואל  בזה.  האדם  ויזהר 

כרשב"י ולא עלתה בידם".

לאורות  נעלות,  למדרגות  שזוכה  צדיק  רואה  כשאתה 
– דע לך שהצדיק לא רצה בזה!  נפלאים בעבודת השי”ת 
אותן מדרגות שיש לו לצדיק – הוא לא ביקש אותן ולא רצה 
אותן אלא כפו אותן עליו מן השמים. הוא רצה רק להיות 

עבד נאמן להשי”ת.

פעם  שבכל  בפרשתנו,  רש”י  דברי  את  מבאר  הוא  ובכך 
קודם  קריאה.  לשון  לכך  קדמה  משה,  אל  דיבר  שהשי”ת 

פשר  היה  מה  ‘וידבר’.  או  ‘ויאמר’  כך  ואחר  ‘ויקרא’, 
הקריאות האלו?

"דע שבא רש"י ז"ל כאן ללמדנו כלל גדול בתורה, והיינו כמו 
שמשה לא היה נִגש לדבר עם השכינה עד שקדמו קריאה, כמו 
כן צריך האדם הרוצה לעלות אל ה' ממדריגה למדריגה, בכל 
מדריגה צריך הוא שיקדימו קריאה מן השמים וליתן לו אותו 
המדריגה. כי העבדות האמיתית לשי"ת הוא דוקא מי שעובד 
לו  עד שקוראין  מדריגה!  שום  באמת  רוצה  ואינו  השי"ת  את 

וכופין אותו מן השמים על זה! כי הוא צורך העולם".

משה רבינו לא רצה בשום נבואה, ובשום אחת מהשגותיו 
שהשי”ת  עד  קץ,  אין  עד  והנוראות  הנפלאות  ומדרגותיו 
כפה אותה עליו. הוא כשלעצמו רצה רק להיות עבד נאמן 

להשי”ת.

מתנות מקבלים ולא קונים
הדברים הקדושים אמורים כאן באופן פרטי לגבי מי שהציב 
לעצמו איזה יעד, שהוא רוצה להיות עובד ה’ במדרגה כזו 
או במדרגה אחרת – שסוף הדברים שיתרסק ח”ו במשבר 
שלו  ההשגה  ואת  עצמו  את  מחפש  הוא  כי  דיכאון.  או 
שישקע  סופו  בעצמיותו  עסוק  וכשאדם  השי”ת,  את  ולא 

בעצבות ומרה שחורה.

אך הדברים הקדושים מכוונים באופן כללי, לגבי עצם הדרך 
שאדם צריך להציב לעצמו.

בחייו,  לעצמו  להעמיד  מחויב  שאדם  והשאיפות  היעדים 
לעבוד, אך לא  כיצד להיות עבד מרוצה להשי”ת, מה  הם 
לאן להגיע. היעדים צריכים להתייחס למה שהשי”ת דורש 
ממני, כמה ואיך אלמד ואתפלל – אבל לא לאיזו השגה בלימוד 
ובתפילה אני רוצה להגיע. לגבי זה אין שום יעד אלא להיות 

עבד השי”ת.

וכך גם ענין ‘קנאת סופרים תרבה חכמה’, אינו שאנו צריכים 
נגיע  להגיע למדרגתו של פלוני, אלא שאנחנו בכוחותינו 
למדרגתו  הגיע  כפי שפלוני   – מאתנו  המבוקשת  למדרגה 
שלו. וכן כל סיפורי מדרגות הצדיקים שאנו כל כך עוסקים 
בהם, אינם באים לומר שאנו חייבים להגיע לשם. הם באים 

לעורר אותנו לעבודת הצדיקים, אך לא להשגתם דווקא.

וזה סוד כל דרכו של כ”ק רביה”ז זי”ע, וכל דרך ה’יגיעות’ 
שמחייב  שאומר  בתורה  פסוק  שום  שאין  שלו,  והעבודה 
זאת  ביקש  לא  והשי”ת  השגות,  ולהשיג  להרגיש  אותנו 
מאתנו, והחיוב הוא רק שנעבוד על כך ונתייגע על כך. אין 
מן  שנקבל  מה  ולגבי  שנצטווינו,  מה  על  לעבוד  אלא  לנו 
וכידוע, מתנות  ענייננו. אלו מתנות,  זה כבר לא  השמים? 

לא קונים אלא מקבלים...

להצטרפות למנוי לחוברת החודשית עד הבית
ניתן להירשם 07474-61616

נקודה מתוך דא"ח כ"ק מרן אדמו"ר שליט"ארוח אפנו
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הכנה לחג 
הפסח

מפי המשפיעים החשובים שליט"א

1 ה  ח לו בהיכל המרכזי ש
30 ה  ח לו ובאוצר ש

ענין הקרבן להכניע ולהבדיל 
בין כח הבהמה לכח האדם, 

שיוכל להתדבק בהשי”ת
בפרשת הקרבנות הפסוק נקט בלשון “אדם כי יקריב מכם קרבן 
לה’” )א, ב(, ובזוה”ק )יתרו פו.( מבאר הטעם, משום שהקרבנות שייכים 
קרויים  שאינם  לגויים  ולא  ‘אדם’,  קרויים  אשר  ישראל  לבני  רק 

אדם. ויש לבאר הענין. וכן יש להבין הלשון “מכם”.

בענין הקרבנות מקשה האלשיך הקדוש )בפרשתן( מהו ענין הקרבן. 
לפייסו  יכול  לפניו  חטא  כשאחד  אזי  ודם,  בשר  במלך  מילא  כי 
ע”י דורון גדול או בכל דבר שהמלך צריך ונהנה מכך – אבל מה 
אפשר לומר אצל השי”ת, אשר אין צריך כלום ואין לנו שום ערך 
כלפיו, וכמו שכתוב “במה אקדם ה’ אכף לאלקי מרום וגו’ הירצה 

ה’ באלפי אלפים וגו’” )מיכה ו, ו-ז( שאי אפשר לרצותו בקרבנות.

שעשה,  רעתו  גודל  בדעתו  ויודע  קרבן  מביא  שכשאדם  ומתרץ 
ושבעצם אין לו שום מקום להתפייס עם השי”ת, והיה מן הראוי 
ברמב”ן,  בזה  שמאריך  כמו  הקרבן,  עם  שנעשה  מה  עמו  שיעשו 
ונכנע לבבו לפני ה’ - זהו כפרתו. כמו שכתוב “זבחי אלקים רוח 
ליבו  נשבר  הקרבן  שבהבאת  דהיינו  יט(,  נא,  )תהלים  וגו’”  נשברה 
בקרבו על גודל החטא שעשה ונשבר ליבו - בזה נטהר ליבו ויכול 

לידבק בהשי”ת. עכתו”ד.

וזהו הביאור במה שמסמיך לכאן המדרש תנחומא )ויקרא ח’( הפסוק 
“מי יודע רוח האדם העולה היא למעלה ורוח הבהמה היורדת היא 
למטה” )קהלת ג, כא(. כי מטרת הקרבן היא להביא לאדם את הדעת 
למטה,  אותו  המושכת  רוח הבהמה  היינו  הרע,  מן  עצמו  להבדיל 
ושיוכל להידבק בשורשו למעלה, ממקום שבאה הנשמה הטהרה 
שבתוכנו, שהיא רוח האדם שדבוקה למעלה בהשי”ת, שזו מהותו 

של איש ישראל.

וזהו “אדם כי יקריב” - שרק יהודי שייך לקרבנות, כי כל מטרת 
הקרבן שיזכה לדביקות השי”ת, ורק יהודי שצריך לדביקות השי”ת 
יוכל לדעת את גודל רעת החטא שמפריד אותו ממנו, ורק הוא יכול 
להכניע עצמו ולהידבק בהשי”ת. ולכן נאמר “כי יקריב מכם” – כי 

זו עבודה שבלב.

ובליל התקדש החג מאיר השי”ת על כל איש ישראל הארה גדולה 
מכיר  ואז  לרע,  טוב  בין  להבדיל  יכול  שעי”ז  דקדושה,  דעת  של 
ולכן  להשי”ת.  ומשבח  ומהלל  ונפלאותיו,  השי”ת  גדלות  בדעתו 
מונחים  ומרור  שמצה  “בשעה  היא  מצרים  יציאת  סיפור  מצות 
לזה  עצמנו  להכין  לנו  ויש  רע.  ומהו  טוב  מהו  כשיודע   - לפניך” 
והטירחות  ביעור חמץ  ע”י  והכנעת הרע שבלב, שנעשה  בביעור 

ושריפת החמץ ואש של המצה.
מקור: רעוא דרעוין ויקרא תשע”ז; הדעה והדיבור שכ”ט

שמחים אנו לבשר שניתן להשיג

קונטרסים לימי הפסח
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משפיע: שלום, אברהם יצחק.

אני שמח שבאת. יש לי עדיין 'חוב' להשלים לך כמה נקודות 
על השיחה הקודמת.

אברהם יצחק: בוודאי. גם אני חיכיתי להמשך השיחה. דווקא 
חיכיתי לשמוע  ברור מאוד בשבוע שעבר, אבל  יצא  הנושא 

את הנקודות שהמשפיע אמר שיש עדיין להוסיף בעניין הזה.

בנוגע  דיברנו  שלנו.  לנושא  ניכנס  אז  מאד.  טוב  משפיע: 
ומשקיע  עושה  מצדו  לו שהוא  נדמה  כאשר  האדם  להרגשת 
להשיג בהירות האמונה, ואינו רואה תוצאות בשטח, יצא לנו 
שיש כאן איזה טענה נסתרת כלפי ההנהגה העליונה, כמובן לא 
בצורת טענה וקושיא, אלא סוג של כאב פנימי כאילו יש כאן 
ולא  משקיע,  אני  להשקיע,  ממני  מבקשים  הוגן.  לא  משהוא 

באים לקראתי...

מאוד  באופן  כבר  הסביר  המשפיע  אבל  נכון.  יצחק:  אברהם 
זה  לאמונה  לזכות  כי  לטענות,  מקום  שום  כאן  שאין  ברור, 
שיש  וחשוב  יקר  הכי  הדבר  וזה  המלך,  להיכל  כניסה  פשוט 
בכדי  מספיק  עשיתי  שכבר  להגיד  בכלל  שייך  ולא  בעולם, 
לקבל את זה, כי מה שרק נעשה, הוא כאין וכאפס כלפי הזכיה 

הגדולה הזאת.

משפיע: ומה כן? זה חסד השי"ת שהוא דורש מאתנו רק את 
דורש  לא  גם  הוא  לזה  ובנוסף  לעשות.  יכולים  שאנו  המעט 
מה  כל  זה  באמונה,  להשקיע  לעשות.  אלא  להגיע,  מאתנו 
שנדרש מאתנו. וכאשר האדם עושה את מה שביכלתו, נותן 
לו השי"ת את הזכיה הזאת במתנת חינם. וזה גם נחוץ מאוד 
עדיין  זה  ההשקעה  כל  אחרי  שגם  הזמן,  כל  יזכור  שהאדם 

מתנת חינם.

אברהם יצחק: וממילא אין כאן שום מקום לטענה וקושיא. כי 
כמה שרק נעשה ונשקיע, זה יהיה מעט מאוד ביחס למה שאנו 

נקבל.

על ה' יזעף לבו?!
משפיע: טוב מאוד. זה מה שדיברנו בשבוע שעבר. אבל עכשיו 
אני רוצה להגיד הרבה יותר מזה. זה יהיה אולי קצת מוסר'דיג, 
אולי קצת חריף, אבל ההכרח לא יגונה, מוכרחים להגיד את 
האמת. האמת היא, שהטענה האמיתית היא רק עלינו בעצמינו, 
אנו בעצמינו גורמים על ידי המעשים שלנו להפסיד ולקלקל, 
ואחר כך עוד באים עם חוצפה ושואלים למה זה לא הולך... 
עוד  והוא  מקלקל,  בעצמו  האדם  כאן?  הולך  מה  מבין  אתה 

שואל למה לא באים לקראתו?

מבין  לא  אני  הבנתי.  לא  פשוט  הבנתי.  לא  יצחק:  אברהם 
אנחנו  חריף?  כך  כל  לדבר  צורך  עכשיו  ראה  המשפיע  למה 

מקלקלים? מה אנחנו מקלקלים?

משפיע: בא נגיד את זה קצת יותר עדין. אדם בא ושואל 'למה 
לא באים לקראתי, הרי עשיתי את כל מה שביכלתי'. אז הבה 
מה  את  עשית  שבאמת  בטוח  אתה  וכי  בעצמו,  אותו  נשאל 
שדרשו ממך? איך בכלל עולה על דעתך לומר שעשית את מה 
שצריך? מה כבר עשית? הרי בקושי התחלת עכשיו להשקיע 
ולהכניס עצמיך בענין אמונה, ואתה כבר מרגיש שעשית את 

מה שדרשו ממך?

התחלת אכן ללמוד על זה, לחשוב על זה, והתחלת אפילו לדבר 
דיבורי אמונה, אבל כמה דברים עשית חוץ מזה? מה עוד עשית 
במחשבתך  עברו  והבל  שטות  דברי  כמה  התקופה?  במשך 
אתה  בתפילה,  להשקיע  שהתחלת  אמרת  הזאת?  בתקופה 
כמו  באמת  נראית  שלך  שהתפלה  בבירור  להגיד  יכול  אבל 
שדורשים  כמו  ממש  בתפלה  שהשקעת  בטוח  אתה  שצריך? 
ממך משמים? אתה הרי יודע טוב מאוד שאנחנו מאוד רחוקים 
מתפלה ראויה באמת, אז איך אתה יכול בכלל לבוא ולשאול 
למה לא באים לקראתך ולמה עדיין לא נפתחו לך שערי המלך?

אברהם יצחק: או אה, שארף! אנחנו הרי בסך הכל בני אדם. 
מיר זענען דאך סך הכל נאר מענטשן. בקושי התחלנו להכנס 

בעבודת השם, מה כבר אפשר לתבוע מאתנו?

בסך  עליך.  טענה  שום  באמת  כאן  אין  צודק.  אתה  משפיע: 
יהיו טענות. המציאות הזאת שאדם  לא  הכל רק רציתי שלך 

מתהלך בהרגשה שהוא כאלו עשה את מה שצריך, ומן השמים 
לא מתייחסים אליו, היא הרגשה מעוותת מאוד, ממש גישה 
זה אומר שלמה המלך  על  בדיוק  ונוראה עד למאוד!  עקומה 
במשלי )יט ג( "אִוֶלת אדם תסלף דרכו ועל ה' יזעף לבו"! הוא 

בעצמו מעקם את דרכו, והוא עוד בא בטענות על הקב"ה...

אברהם יצחק: זה פסוק מעניין. "אִוֶלת אדם תסלף דרכו ועל ה' 
יזעף לבו". מה בדיוק הפשט של הפסוק הזה?

משפיע: הפשט פשוט. מסתובב לו אדם עלי אדמות בהרגשה 
שהוא בעצם די בסדר, הוא מרגיש שבעצם מצידו הוא עושה 
הולך  לא  משהוא  כאשר  ופתאום  ממנו,  שנדרש  מה  כל  את 
לו בדיוק כמו שהוא רוצה, הוא מלא טענות כרימון... ועל זה 
צווח שלמה המלך ואומר לאדם, אתה בשטויות שלך סילפת 
את הדרך, אתה בעצמך מעקם ומעכב את השפע הראוי לבוא 

אליך, ואתה עוד בא בטענות אל הקב"ה?...

האדם עומד ומנקב בעצמו את צינור השפע שלו, הוא בעצמו 
פוגם בפיו או בעיניו ומסלף ומעקם את צינור ודרך ההשפעה 
צינור  לו  הכין  הקב"ה  הרי  מתלונן?  הוא  בדיוק  מי  על  שלו, 
של שפע, צינור של קירבת השי"ת ושפע של בהירות אמונה 
בעצמו  האדם  עושה  והסילוף  העיכוב  את  ואילו  וקדושה, 
לעצמו, ויש לו עוד טענות על הקב"ה?! על השם יזעף לבו?! 

זה מה שרציתי להגיד.

אני מתנצל על החריפות, זה הרי לא הנוסח שלנו בדרך כלל, 
אבל לפעמים צריך להגיד את האמת. כאשר מבחינים שקיימת 
בסתרי הלב איזה טענה ותרעומת חס ושלום, צריכים לזכור 
להרגשה  פשט  ושום  מקום  שום  שאין  מאוד,  ברורה  בצורה 
הזאת! כי אנחנו עושים מעט מאוד ממה שנדרש מאתנו! ולכן, 
על אף שהקב"ה מתנהג עמנו בחסד ורחמים, והוא מחשיב כל 
בפעם  אפשר  שאי  יודע  והוא  עושים,  שאנחנו  קטנה  תנועה 
אחת להגיע לכל השלימות, והוא מבין שצריכים להתקדם לאט 
לאט, אבל לבוא בטענות? להתהלך בהרגשה שעשינו בדיוק 

מה שדורשים מאתנו? חס ושלום.

ההכנעה מכניסה למלך
צריכים  בקיצור,  כדרבנות.  דברים  שומע.  אני  יצחק:  אברהם 
לשמוח ולייקר את מה שאנחנו כן מקבלים, ולא להתלונן על 

מה שעדיין לא מקבלים.

נקודה.  עוד  להבהיר  רוצה  אני  ועכשיו  מאוד.  נכון  משפיע: 
אנחנו מדברים כל הזמן על המציאות הזאת של אדם שרוצה 
להיכנס בשערי האמונה, הוא רוצה לקבל בהירות והתקשרות 
מנסה  להשקיע,  מנסה  הוא  לו.  מצליח  לא  וזה  אמונה,  לחיי 

לעבוד, וזה עדיין לא הולך.

אחרי מה שדיברנו שכשאדם רוצה לחיות חיי אמונה פירושו 
שהוא רוצה להכנס בהיכל המלך, כי לחיות במצב של השגת 
למלך  נפלאה  קירבה  של  במצב  לחיות  זה  אמונה  בהירות 
מלכי המלכים, וזאת אומרת שאנחנו מדברים על מציאות של 
אדם הרוצה להכנס להיכל המלך, לפני ולפנים. כשאדם רוצה 
להכנס לפני ולפנים הוא צריך לדעת ולזכור שצריכים הכנעה! 
שהרי אי אפשר להתקרב למלך בלא הכנעה. גם להבדיל במלך 
בשר ודם לא שייך להכנס אליו בלא הכנעה, וקל וחומר בן בנו 
של קל וחומר כאשר מדברים על מלך מלכי המלכים. וממילא 
מכניסים  שלא  זה  על  זעופה  בהרגשה  מתהלך  האדם  כאשר 
מכניסים  אין  כי  אותו.  יכניסו  שלא  הסיבה  עצמו  זה  אותו, 

להיכל של מלך בן אדם עם הרגשה כזאת.

אברהם יצחק: לא הבנתי בדיוק. אם לאחד יש טענות זה אומר 
שאין לו הכנעה?

משפיע: כן. זה בדיוק מה שאני רוצה להגיד. כי הכנעה פירושו 
ואדם שחושב שמגיע  הכנעה!  נקרא  זה  כלום'!  לי  מגיע  'לא 
לו להכנס אל המלך, הוא חושב שמצד מעשיו או מצד ייחוסו 
מגיע לו להכנס אל המלך, לעולם לא יקבל רשות להכנס, כי 
הוא רוצה להכנס בלא הכנעה, הוא רוצה להכנס בחוזק הזרוע 
ובמדת הדין, והיסוד של הגישה אל המלך היא רק הכנעה! ולכן 
הרגשת הטענות והתרעומת המוכיחים שלדעתו מגיע לו כבר 
רשות הכניסה, זה עצמו יעכב את כניסתו, כי זה הביטוי הכי 

חזק של חוסר הכנעה.

אברהם יצחק: אבל למה באמת לא מגיע לנו להכנס? למה צריך 
כל אחד להרגיש שהדבר לא מגיע לו?

משפיע: התשובה על זה היא הן מצד רוממות המלך והן מצד 
שפלות האדם. יסוד עבודת השם היא לדעת ולזכור את גדלות 
הבורא ושפלות עצמו, האדם צריך לזכור בכל רגע שהוא ממש 
המלאכים  שאפילו  לזכור  צריך  הוא  הקב"ה,  כנגד  ואין  אפס 
והשרפים הגבוהים והקדושים אין להם שום זכות להכנס לפני 
כל  על  מרומם  והוא  מאז'  לבדו  המרומם  'המלך  כי  ולפנים, 
ברכה ותהלה, וזה לעצמו הוא כבר סיבה שאין מציאות בעולם 

שיהיה איזה זכות להכנס לפני המלך.

מצד  האדם  כי  האדם.  שפלות  את  לזכור  צריכים  מזה  וחוץ 
עצמו הוא הרי בריה שפלה ופחותה, בשר ודם רמה ותולעה, 
וזה עוד אפילו אם הוא נקי מכל חטא ועוון, ומי כבר מדבר אם 
נכשל ונתלכלך בחטאים ופשעים, הרי פשוט הוא שאין לו שום 

זכות ורשות להכנס למקום רם גבוה וקדוש.

אברהם יצחק: אז בעצם אין לנו שום סיכוי להתקרב אל המלך?

וחסדיו עלינו,  בגודל רחמיו  ושלום! הקב"ה  לא! חס  משפיע: 
אליו,  אותנו  ומקרב  בנו,  רצה  אלינו,  וברוב אהבתו העצומה 
עבודה  כל  מחשיב  רחמיו  וברוב  בעבודתינו,  ושמח  ורוצה 
ורב בלי ערך כלל על כל  לנו שכר עצום  ונותן  קטנה שלנו, 
עבודה ותנועה טובה שאנו עושים. אבל כל זה אינו כלל מצד 
הדין ובגלל שזה מגיע לנו, אלא רק ברוב רחמיו וחסדיו שהם 

בלי שיעור ובלי גבול.

כי כמו שגדלותו וקדושתו של הקב"ה הוא בלי שיעור וגבול 
כלל, ואין לנו שום השגה בזה, כך הוא מדת חסדו ורחמנותו 
בלי שיעור וגבול כלל, והוא מייקר ומחשיב כל פעולה קטנה 
שכל  מבינים  וכאשר  שבעולם.  ופחות  קטן  הכי  הנברא  של 
הקירבה שלנו היא רק ברוב רחמיו וחסדיו, מרגישים הרגשת 
הכנעה. כי ברור לנו שאנחנו לא מתקרבים ונכנסים עם איזה 
להיכל של  להכנס  יכולים  כזאת  הכנעה  ועם  טענה,  או  זכות 

מלך.

לזכות  בכדי  חדשה.  נקודה  עכשיו  דיברנו  אז  יצחק:  אברהם 
יכולים להכנס  לאמונה צריכים הכנעה. כי כאשר יש הכנעה 

לפני המלך שפירושו לחיות חיי אמונה.

ההכנעה מזככת
להכנס,  רשות  לו  נותנים  שלא  זה  עצם  ולפעמים  משפיע: 
מן  אחד  בעצם  זה  כי  ההכנעה.  הרגשת  את  גורם  בעצמו  זה 
השם,  בעבודת  והקשיים  הנסיונות  של  והטעמים  הסיבות 
להביא את האדם להכנעה! כי כאשר יצליח לאדם כל דרכיו 
גדולה מאוד, עד שכבר  ישות  הוא עלול להרגיש  ורצונותיו, 
יתחיל להשתכנע שהוא בעצם ראוי מצד עצמו להתקרב אל 
ונסיונות,  קשיים  מיני  כל  לאדם  הקב"ה  מסבב  ולכן  המלך. 
והאדם מרגיש שהוא לא מצליח בעבודת השם, זה עצמו גורם 
לו הכנעה, שזה עצמו יהיה הסיבה שהוא באמת יזכה להכנס 

בסוף.

אברהם יצחק: או אה, זה חידוש גדול. לפעמים חוסר ההצלחה 
בעבודת השם היא סיבה בפני עצמה! יש לזה איזה תכלית! זה 

פשוט מביא הכנעה. חידוש גדול.

מביא  שזה  רק  לא  מזה,  יותר  עוד  לך  ואומר  נכון.  משפיע: 
מן  שאחד  דיברנו  הרי  הנפש.  מזיכוך  חלק  זה  אלא  הכנעה, 
הסיבות שהאדם אינו ראוי לבא לפני המלך הוא בגלל לכלוך 
מעשיו ונשמתו שאין לבוא אל שער המלך בלבוש שק, והאדם 
מוכרח לרחוץ נפשו מחטאיו כדי ליכנס להיכל המלך. וצריכים 
אם כן לדעת, שהצער והיסורים של חוסר ההצלחה בעבודת 
השם, הוא זיכוך נפלא לנפש! זה תיקון הכי גדול שרק שייך, 
כי אלו הם יסורים הבאים מחמת עבודת השם, וכאשר האדם 
מחזיק את עצמו באמונה, ואינו נופל בקרבו, ואינו עוזב את 
העבודה בראותו את חוסר ההצלחה, הוא מזכך בזה את נפשו, 
ולפעמים בזכות זה עצמו יזכה להתקרב ולהכנס להיכל המלך.

אברהם יצחק: פלאי פלאות. ברור מאוד. שמעתי היום נקודות 
מה  כל  את  שאזכור  מקוה  אני  למאוד.  עד  ונחוצות  חזקות 

ששמעתי כאן היום. יישר כח גדול.

הדרכה לימי הבחרות - בחדר המשפיעא חסיד'ישער בחור

למה כדי לזכות לאמונה, צריכים להתהלך בהרגשה שלא מגיע 
לנו לזכות לאמונה?  ומה יביא אותנו להרגשה הזו? לא מגיע לי!



ג להערות והארות, וכן להעביר שאלות למשפיעים שליט"א ניתן להשאיר במערכת 'קול דודי' שלוחה 0

 א 
היציאה המהותית

לומדים מימרת  אנו  מדי שנה בתוך אמירת ההגדה בליל הסדר, 
חז”ל )ברכות יב:, במתני’( שדנה אם אחרי ביאת המשיח, ימשיכו לזכור 
את יציאת מצרים או לא. ‘עד שדרשה בן זומא, שנאמר ‘למען תזכור 
את יציאת מצרים כל ימי חייך’ ימי חייך הימים, כל ימי חייך הלילות. 
לימות  להביא  חייך  ימי  כל  הזה,  העולם  חייך  ימי  אומרים  וחכמים 
ולכשנעמיק  ההגדה,  נקבע בתוך  בכדי  לא  הזה  המשיח’. המאמר 
נידון מהותי על עצם העניין של סיפור יציאת מצרים,  נמצא בו 

שפותח שער אל כל התוכן הפנימי של עבודת הליל הקדוש.

נזכה לגילויים באין  ובסיס השאלה בזה הוא, שהרי לעתיד לבא 
ערוך יותר ממה שזכינו ביציאת מצרים, וכדאיתא שם בגמ’ 'אמר 
להם בן זומא לחכמים, וכי מזכירין יציאת מצרים לימות המשיח, 
והלא כבר נאמר )ירמיה כג, ז( "הנה ימים באים נאם ה', ולא יאמרו 
עוד חי ה' אשר העלה את בני ישראל מארץ מצרים, כי אם חי ה' 
אשר העלה ואשר הביא את זרע בית ישראל מארץ צפונה ומכל 
הארצות אשר הדחתים שם'. השי”ת הרי יכבוש לעתיד את העולם 
כולו תחתינו, לא רק הפכנו מעבדים לבני חורין, ומה אם כן העניין 

לדבר עדיין גם אז על השחרור מהעבדות של זמן מצרים?!

להביא  חייך,  ימי  ‘כל  הריבוי  בא  כך  על  שאכן  חכמים  אומרים 
לימות המשיח’, שגם אז נמשיך לעסוק במה שהיה ביציאת מצרים. 
ויש להבין את הדברים, מה בדיוק נספר לילדינו אחרי הישועה של 
ביאת המשיח, כשמלאך המוות הסתלק מן העולם ואנו שולטים 
בכל אומה ולשון, שפעם היתה לנו ישועה שהפכנו מעבדים אנשים 
בני חורין?! וזה עוד לפני שנדבר על הגילויים האלקיים שלעתיד, 
שהגילוי אלקות שנזכה עין בעין בכל תפילת מנחה רגילה, באין 
ערוך יותר מהגילויים העליונים ביותר שאנו זוכים היום במועדים 

הכי קדושים. 

)ואם מספר על הישועה רוחני שיצאנו ממ”ט שערי טומאה, וגילויי אלוקותו יתברך 

הנפלאים שזכינו ביציאת מצרים וקריעת ים סוף?! הרי לעתיד לבא נזכה לגילויים 

נזכה  לבא  הק’ שלעתיד  מהבעש”ט  וכדאיתא  ערוך,  אין  עד  ויותר  יותר  גדולים 

בתמידית לראיה אלוקי בפועל ממש, וכאשר שמענו כן עוד נחזה, שלא רק נאמר 

בכל יום ‘שמע ישראל ה’ אלוקינו’ אלא ‘ראה ישראל ה’ אלוקינו ה’ אחד’, וכמאמר 

הכתוב ‘והיו עיניך רואות את מוריך’ ‘ונראהו עין בעין’, וגם נזכה למדרגות רמות 

בקדושה מה שאי אפשר לשער ולתאר כלל בבחינת ‘עין לא ראתה אלקים זולתך’(.

אלא שאכן מעבר לחלק של הישועה הגשמית והרוחנית של יציאת 
ויצאנו ממ”ט שערי טומאה  מצרים, ששוחררנו מעבדות לחרות, 
וזכינו למדרגות רמות ונשגבות שהוא אמנם גם כן חלק מהעניין, 
העניין העיקרי שאירע לנו ביציאת מצרים הוא הרבה מעבר לכך, 

מה שנולדנו אז להיות ‘בני בכורי ישראל’.

יציאת  ועיקר מצות הסיפור, אשר אף שמאז  זהו אכן עיקר הנס 
מצרים ועד הנה, השי”ת מוסיף עוד ועוד לעטרנו בימים ונהרות 
שבנה  מכן  ולאחר  ישראל,  לארץ  אח”כ  כשהכניסנו  טובה;  של 
תורה  של  הגילויים  בכל  החורבן  ולאחר  המקדש,  בית  את  לנו 
שבע”פ ופנימיות התורה המתגלים והולכים מדור לדור, ומכינים 
אותנו לקראת הגאולה השלימה כשארץ ישראל תתפשט על כל 
הארצות; עדיין הגילוי הזה שנולדנו להיות בנים לה’, הוא הדבר 
הגדול ביותר שלא שייך גדול מזה, שזה לא יעומעם אף בתוך כל 
הגילויים הנוראים של לעתיד לבוא. כיון שכל מה שזכינו ושנזכה 
הזה  הגדול  מהדבר  רק  מסתעף  הכל  נצחים  ולנצח  לבוא  לעתיד 

שנכנסנו למשפחת השי”ת, ואנו בניו אהוביו. 

 ב 
ההבדל בין ילד מאומץ

לה’,  ‘בנים’  של  הקשר  מהות  את  לחדד,  יש  הזו  הנקודה  ואת 
אב  של  הקשר  בסוג  נתבונן  אם  עלינו.  פועלת  מצרים  שיציאת 
כ”כ  מרגיש  לא  דווקא  הוא  בנו  את  מוליד  נבחין שכשהאב  ובן, 
את הקשר עם ילדו הפעוט. )וכמו שכתב הרמב”ם במורה נבוכים פרק מ”ט 
לאהוב  הדמיונית המביאה  הצורה  עדיין  יולדיו, שלא התחזקה  לו  יבוזו  ‘שהקטן 

עם  גדלה  והוא  בראיה,  תמיד  ניתוספת  ההוא  הדמיונית  הצורה  כי  יולדיו,  אותו 

הבן  את  ואם  האב  אהבת  אין  ‘כי  ולהימחות’,  להתחסר  תתחיל  ואח”כ  גדולתו, 

בעת לידתו, כאהבתם והוא בן שנה’(, הטבע הוא שקשר האהבה של האב 

עם ילדו מתחיל להיבנות רק מאז שהילד מתפתח ומקבל צורה, 
האהבה  כוחותיו  את  מגלה  שהילד  וכמה  להתפתחות,  ובהתאם 

מתעוררת יותר ויותר.

אפשר להסיק מזה לכאורה שאבא אוהב את הילד שלו רק בגלל 
נכון.  לא  שזה  ברור  אך  נחת,  ממנו  רואה  ושהוא  מפותח  שהוא 
למשפחת  הילד  את  ימסרו  שאילו  היא,  לכך  הפשוטה  וההוכחה 
אומנה שתגדל אותו באהבה כל השנים, גם אם ייבנה ביניהם קשר 
של ידידות וקירבה עמוקה מאין דוגמתה, זה לא יגיע אפס קצהו 
אל עומק הקשר של בן לאביו האמיתי. וכן נפסק בהלכה שהחיוב 
של כיבוד אב אינו חל כלל כלפי אב אומן, גם כשהוא היה האדם 
הכי מסור בשבילו עלי אדמות, ואילו כלפי האב האמיתי החיוב 
חל בכל תוקפו גם אילו האב מכר אותו למשפחת אומנה מיד עם 

הוולדו ולא העניק לו כל טובה מימיו.

כי ההבנה הנכונה היא, שאב אוהב את בנו רק בגלל שהוא בנו 
והוא עצמו ובשרו, זו האהבה העמוקה ביותר, שכל נחת שבעולם 
כן רק הנחת  ולגרוע על כך מאומה. למה אם  יכול להוסיף  אינו 
מעוררת את האהבה? בגלל שהקשר האמיתי הוא קשר עמוק מדי. 
זה קשר במקום העמוק ביותר בנפש, מקום שעמוק מכל ביטוי, 
הולך  ככל שהילד  רק  ולכן,  מילים.  זה  על  כלל לתת  ואי אפשר 
ומתפתח, אז מתחילה האהבה להתבטא, כי כשהילד מקבל צורה, 
שיש  העמוקה  לאהבה  הביטוי  ואת  המילים  את  לאבא  נותן  זה 
זה  בקרבו כלפיו בעצם. בכל ציון טוב שהילד מביא מהחיידער, 

נותן לאב עוד מילים לאהבה העמוקה שלו.

שצריכים  דבר  אכן  זה  הקשר  בעומק  הזו  הדקה  ההבחנה  ואת 
להזכיר תמיד וללא הרף, כי האדם עלול בקל להתבלבל, ולחשוב 
שהאהבה לילדו תלויה בהתפתחות שלו ובנחת שהוא מביא, שאז 
הוא מפסיק לחיות את הקשר האמיתי, שהוא אוהב את ילדו רק 

בגלל שהוא ילדו.

שזה אכן גם כמעט עיקר העבודה של כיבוד אב ואם מצד הבן, 
שיקלוט את הקשר האמיתי עם אב ואם, שזה לא קשר של משפחה 
אומנת, שתלוי במה שקיבלנו מההורים שלנו או לא קיבלנו, אלא 
להבין שיש כאן קשר עמוק בהרבה, ולהחיות ולפתח את העומק 

הזה, ואכמ”ל.

וזכירת ההבחנה הדקה הזו היא היא המצוה של ‘למען תזכור את 
יום צאתך מארץ מצרים כל ימי חייך’, שמוטל על יהודי להזכיר 
לעצמו ללא הרף, את הקשר האמיתי עם אביו שבשמים. שיהודי 
לא יתבלבל, ובכל הטובה והגילוי האין סופי שגמלנו ויגמלנו ית”ש 

מאז שלקחנו לעם, יזכור בהם את הקשר האמיתי.

שלנו  הקשר  ח”ו;  אומנת’  כ’משפחה  אותנו  לקח  לא  השי”ת  כי 
בהשי”ת אינו קשר של הכרת הטוב גרידא למי שעושה לנו הרבה 
טובות. ביציאת מצרים נוצר קשר אמיתי, נולדנו להיות בנים לה’ 
אלקינו באמת לאמיתו; ובגלל שאנו בנים כמובן שאנו זוכים לכל 
לטובה  גם  ונזכה  ומצוות,  תורה  של  הנפלאים  והאורות  הטובות 

ואורה אין סופית בביאת המשיח בקרוב.

הריבוי של ‘כל ימי חייך’ להביא לימות המשיח הוא שמפרש לנו 
מצרים’,  מארץ  צאתך  יום  את  תזכור  ‘למען  הפסוק  תחילת  את 
לחדד לנו שהזכירה תהיה על הדבר האמיתי שהיה ביציאת מצרים, 
את אשר נגיל ונשיש עם זה אף לימות המשיח, ואף לנצח נצחים.

וזוהי גם דרשת בן זומא ‘כל ימי חייך הלילות’, כי כשזוכרים את 
הישועה של יציאת מצרים לעצמה, בלי לזכור את הדבר האמיתי 
ילד שמכיר טובה  וכמו  ה’,  שמאחורי הישועה מה שהפכנו לבני 
ב’ימים’,  יציאת מצרים רק  לזכור  למשפחת אומנה, אכן מתאים 
בזמני האור והגדלות, כשהוא מרגיש את התועלת שהוא קיבל. אך 
כשזוכרים את הקשר האמיתי, כבנים אמיתיים לאבינו שבשמים, 
הקטנות  החשך  זמני  בכל  ב’לילות’,  גם  היא  הזכירה  אז  הרי 
וההסתרה, כי בן נשאר בן, זה קשר בעצם המהות, וזה אינו תלוי 

אם הוא מרגיש את התועלת מאביו או לא.

 ג 
מצה וד’ כוסות

הזכירה הזו מלווה את כל חיי הקשר של יהודי עם השי”ת. בכל 

המצוות  בטעמי  להבין  זוכה  כשהוא  גם  עושה,  שיהודי  מצוה 
ובאוצרות הגנוזים שבמצוה, צריך מקודם כל לזכור ולהיות מחובר 
אל הקשר האמיתי. שהשי”ת רוצה מאיתנו את המצוה הזו, כמו 
שהוא רוצה אותה מהיהודי הפשוט והיבש ביותר ללא כל השגה, 
רק בגלל שהוא הבן שלו, ורק מתוך ההבנה היסודית הזו ניכנס עוד 
בגנזי המצוה ‘כברא דמחפש בגנזיא דמלכא’, לתור אחרי האוצרות 

הנשגבים שאבינו האוהב רוצה להעניק לנו. 

בזוה”ק  וכדאיתא  הסדר.  ליל  של  מצה’  ה’כזית  של  הנקודה  וזו 
)בראשית קנז( שהמצה הוא כענין מה שמצינו בחז”ל )ברכות מ.( ‘שאין 

כד  ‘כך  דגן',  טעם  שיטעום  עד  ואמא  אבא  לקרות  יודע  התינוק 
נפקו ישראל ממצרים לא הוו ידעי מידי עד דאטעים לון קב"ה לחם 
מהאי ארץ, דכתיב )איוב כח, ה( "ארץ ממנה יצא לחם", וכדין עאלו 

ישראל למנדע ולאשחמודעא ליה לקב"ה’.

ובספה”ק מבואר הטעם אמאי הידיעה לקרוא אבא תלוי באכילת 
דגן, ולא במה שיסבירו לבן איך שהוא אביו מולדו, כי ענין ידיעה 
כי  והבנה,  שכל  ידי  על  באמיתותו  לתפוס  בעצם  אפשר  אי  זו 
החיבור שבין אב לבן הוא חיבור עמוק מאוד, וכל מה שהשכל יכול 
להבין הוא רק לגבי החלק מה שהאב מגדל את הבן ומתמסר אליו, 
שזה שייך גם אצל משפחה אומנת, )וזה שייך אפי’ אצל בעלי חיים(, אבל 
לא את עצם החיבור שידיעה זו הוא מין השגה, ולזה ידיעה זו שייך 
זו  ואכן כיון שידיעה  )שם(,  בעצם לעץ הדעת טוב כמבואר בגמ’ 
אינו תלוי בשכל, לכן גם התינוק שטעם טעם דגן אע”פ שעדיין לא 
התפתח שכלו ודעתו כבר ידע לקרוא אבא, ויהא כרוך אחר אביו 
לא פחות מבן גדול, אע”פ שלא ידע להסביר כלל מה זה אב, )ואף 
לא מה זה משפחה אומנת(, אלא כי לענין ידיעה עמוקה זו אינו השכל 

מעלה ומוריד כלל, )כמו שהאריך בזה הרה”ק בעל התניא זי”ע בסידור הרב(.

וחיבור עצמי זו הוא המתפתח בנו על ידי אכילת המצה, ובזה אנו 
מחוברים להשי”ת בחיבור עצמי של אב ובן. ולכן המצה הוא ‘לחם 
עוני’ יבשה, ולא עוד אלא שההלכה שגם אם בלע את המצה בלי 
שירגיש אותה בכלל יצא ידי מצותו; כי הכזית מצה באה להאיר 
בנו את נקודת העצם, את הקשר העמוק עמוק של אב ובן שיש בנו 

בה’, למעלה מכל טעם ומכל גילוי.

אמנם במקביל יש גם את ארבע הכוסות שבהם אנו מבטאים את 
שזכינו  הנפלאות  המדרגות  ואת  וברוחניות  בגשמיות  הישועה 
והוצאתי  של  לשונות  ד’  כנגד  הם  ולכן  מצרים,  יציאת  ידי  על 
והצלתי וגאלתי ולקחתי, שהם המעלות וההשגות שכלל ישראל 
הכוסות  ד’  ולכן  לדרגה.  מדרגה  ממצרים  ביציאתם  והתעלו  זכו 
נרמז  כידוע  אלו  אותיות  שבד’  הוי”ה,  שם  אותיות  ד’  כנגד  הם 
זכינו  ואשר  לנו,  משפיע  שהשי”ת  הקדושות  וכל  המדרגות  כל 
אליהם מאת יציאתנו ממצרים. ומדרגות אלו עצמם אנו מעוררים 
על ידי ד’ הכוסות וההגדה שאנו אומרים עליו, שכידוע כל סדר 
ההגדה הוא חלק מד’ הכוסות ולכן שתאן כאחד לא יצא, כי על 
‘כוס ישועות  כוס צריך לומר חלק ההגדה ששייך אליו, בבחינת 
אשא ובשם הוי”ה אקרא’, לקרוא ולגלות שמו ב”ה, ובכוס קידוש 
ובכוס  שזכינו,  להשי”ת  וההתייחדות  הקדושה  את  מבטאים  אנו 
שני וההגדה אנו משיגים את האור העליון וגודל המעלה שהאיר 
ה’ בנו, ובכוס שלישי וברכת המזון אנו מברכים אותו ודבקים בו 
יתברך, ובהלל וכוס רביעי אנו מודים ומהללים ומבטלים עצמנו 

כל כלנו אל השי”ת.

עצם  כלפי  ערוך  לאין  הוא  עדיין  מבטאים  שאנו  כמה  כל  אמנם 
הקשר, וכלפי שעדיין יתגלה מעצם הקשר לעתיד לבא, ולכן דעת 
בן עזאי שלעתיד לבא לא נזכיר יותר עם ד’ הכוסות את הסיפור 
שספרנו בזמן הזה, כי נספר עליהם נפלאות גבוהות הרבה, אבל 
חכמים אומרים הרי גם כל הניסים שלעתיד הוא עדיין לאין ערוך 
כלפי עצמיות הקשר, ולכן כשנספר הסיפורים דלעתיד נזכיר איך 
שמתבטא  וכפי  הקשר,  לעצם  טפלים  מצרים  יציאת  גילוי  שכל 
ולהתעלות,  לעלות  וזוכים  ממשיכים  שאנו  והמדרגות  בנפלאות 
ומזה נשיג גודל עצמיות הקשר שבינינו לאלקינו המתבטא על ידי 

המצה שלא דומיה תהלה.
מעובד מתוך שיעורו הקבוע של המשפיע הגה”ח ר’ בן ציון אפל שליט”א

מערכי דעת ולב ביסודות החסידותלהתבונן

רשפיה / כללי וחיצי קודש ממאורי החסידות
'מן הבקר - להוציא את הנעבד'. היינו מי שהוא בעיני עצמו צדיק גמור 

ושלם בכל כ'אויסגעהאבעטער איד'.
הרה"ק ה'דברי ישראל' ממוזדי'ץ זי"ע )דברי ישראל, ויקרא(

 סדר של ימות המשיח     
על איזה חלק ביציאת מצרים נוכל לספר גם בימות המשיח?  ולמה דווקא חלק זה הוא עיקר 

מצות הסיפור?  מהו ענין ה’כזית מצה’?  ומה תפקיד הד’ כוסות? 
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שאלות והתלבטויות בעבודת השי"תאנה אבקשך

שאלה:
וה’קאך’  ה’טראסק’  מה  והיא  לי,  מציקה  ישנה  שאלה 
רבות  שמצוות  עד  מצרים’,  ליציאת  ‘זכר  סביב  הגדול 
ביומו  יום  ומדי  מצרים’,  ליציאת  כ’זכר  נקבעו  בתורה 
ושוב סביב  וכסדר עוסקים שוב  יציאת מצרים,  מזכירים 

נקודה זו.

זו,  בסוגיא  מתעסקים  שהראשונים  ראיתי  כבר  ואמנם 
שאז  האמונה,  בירור  היה  מצרים  שביציאת  ומבארים 
נתברר ונתגלה לעין כל שיש מנהיג לבירה, ולכן יציאת 

מצרים היא שורש משרשי האמונה.

אלא שעדיין אין בכך מענה למצוקתי, שהרי גם ללא כל 
בירור מוחשי, הדבר פשוט מצד השכל שיש מנהיג לבירה, 
כי אין בריאה ללא בורא, ואם כן למה אנחנו צריכים כל 
לנו  הוסיף  ומה  המוחשי,  הבירור  סביב  להתעסק  הזמן 

הבירור המוחשי, כאשר הדבר פשוט כל כך.

תשובה:
הפנימי  המהלך  אל  להזדקק  לנו  גורמת  זו  שאלה  אכן, 
במשמעות יציאת מצרים, שנותן מענה שלם על הפליאה. אך 
קודם כל יש לדעת את התשובה על פי מהלך הפשט, שכן אף 

למהלך הפשט יש לכך הסבר.

א.
כפי שציינת, על פי פשט, יציאת מצרים היא ענין שורשי, מפני 
אז  עד  כי  לבירה,  מנהיג  שיש  כל  לעין  ונתברר  נתגלה  שאז 
היו הרבה כתות ושיטות בכפירה ובעבודה זרה, ובעת יציאת 
מצרים נתגלה לראשונה באופן מבהיל מי הבורא ומנהיג לכל 

הברואים המבטל את כל חוקי הטבע.

ולשאלתך, מה התועלת בבירור המוחשי, לאחר שהדבר ברור מצד 
השכל?

את  השיגו  שלא  וכתות  שיטות  שהיו  שכמו  היא  התשובה 
גילה השי”ת את מציאותו באופן מוחשי,  ושלכן  הזה,  השכל 
כך גם יש בנפשו של כל אחד רבדים שטחיים וחיצוניים, שהם 
אינם קולטים ואינם משתכנעים ואינם מתחברים אל השכל, 
ובשבילם עוזר דווקא הבירור המוחשי. דווקא כאשר מתגלה 
לעין כל מציאות השי”ת בניסים באותות ובמופתים ובמכות 
הרבדים  מתחברים  גם  אז   – המצריים  שקיבלו  מוחשיות 

החיצוניים לאמונת השי”ת.

כמו שמופת מוחשי משפיע גם על ילדים קטנים, שעדיין להם 
הם  כאשר  אבל  לבירה,  מנהיג  יש  כי  בשכלם  להבין  כח  אין 
רואים מכת דם בחוש גם המה מרגישים במציאות השי”ת – 
כך גם ‘הילד הקטן’ שבקרבנו, חלקי הנפש הנמוכים, צריכים 

דווקא לבירור מוחשי כדי לחיות את אמונת השי”ת.

ולכן גם העמידה התורה הקדושה לעשות בליל הסדר פעולות 
והבירור  יציאת מצרים, כי הציור  מוחשיות שונות להמחשת 
שבנפש  והרדודים  הקלושים  הכוחות  את  גם  מחזק  המוחשי 

באמונתו יתברך, במקומות אשר אין השכל מגיע.

יציאת  סביב  הטראסק  שכל  לומר  מוזר  יהיה  שעדיין,  אלא 
מצרים היא רק מפני תוספת הבירור המוחשי של האמונה. שכן 
כפי שציינת, התורה עושה זאת עיקר ושורש משרשי התורה, 
והרבה מצוות נקבעו כזכר ליציאת מצרים. ולכן באמת צריכים 
להגיע לגילוי של פנימיות התורה כדי להבין את הענין כראוי.

ב.
יציאת מצרים אינה רק בירור להוציא  על פי פנימיות התורה, 
מן הטועים, אלא בירור שהוא גילוי, דהיינו שינוי בכל הבריאה, 
מציאות  את  לראות  אפשר  שמאז  כזה  באופן  אז  שנשתנתה 

השי”ת יותר מלפני כן.

במציאות הבריאה, עד יציאת מצרים, היה מוסתר ונעלם שיש 

בורא שמחיה ומהווה את הבריאה, והכל חיות אלקית. הבריאה 
היתה מוסתרת ומכוסה בהסתרים גדולים, עד כי היתה נראית 
להגיע  יכול  היה  לא  ממוצע  אדם  כל  ולכן  ועצמאית,  נפרדת 
בנקל אל האמונה. זאת אומרת, שכל הכתות והשיטות שהיו אז 
בכפירה ועבודה זרה, היו פשוט כתוצאה מן ההעלמה הגדולה 
ישות  שהכריזה  מצרים,  יציאת  שלפני  הבריאה  על  ששרתה 

ופירוד, ולכן היה קשה להם להגיע אל האמונה.

ולכן גם לא היה עדיין כלל ישראל בעולם. כי מציאותם של 
ישראל היא האמונה בהשי”ת, והעולם עדיין לא היה מוכשר 
לקבל את האור הזה. הבריאה היתה מכוסה כל כך, שהאור של 

‘כלל ישראל’ עוד לא היה יכול להתגלות בו.

מצרים  אימפריית  קליפת  של  הגדולה  המפלה  הגיעה  ואז 
הכפרנית, שהיתה שורש הרע בעולם, ועבדו את הטלה שהוא 
ראש כל המזלות, לאמר, הם היו שורש הרע והטבע והכפירה, 
וכפי שפרעה אמר “לי יאורי ואני עשיתני”. שם היה ריכוז כל 
הקליפה והרע; כל ההעלם המסתיר על מציאות השי”ת, היה 

מרוכז שם במיצרי פיתום ורעמסס. מיצרי הגבול והטבע.

מסך  את  הסירו  הזאת,  הקליפה  את  שברו  מצרים  וביציאת 
הקדוש  המלכים  מלכי  מלך  עליהם  נגלה  ואז  הזה,  ההסתרה 
ברוך הוא. נגלתה מציאות השי”ת, ובאותו רגע אף נוצר ונברא 
כלל ישראל, שהוא נושא דגל האמונה עלי אדמות, כי לאחר 

שנשברה קליפת ההעלם, נתגלתה האמונה.

ושבירת הקליפה היתה דווקא דרך עשרת המכות, שהמה היו 
ומכה  מכה  שבכל  כלומר,  לישראל”,  ורפוא  למצרים  “נגוף 
ונגלתה  אחרא,  הסטרא  של  הקליפות  מעשרת  אחת  נשברה 

אחת מעשרת הספירות הקדושות העליונות של אורו יתברך.

קצר  ווארט  ישנו  בספה”ק,  בארוכה  מבוארים  הדברים  ואם 
האמור  הדבר  כל  את  שמתמצת  הרי”ם’  ה’חידושי  של  עמוק 
ידי עשרת המכות  “בעשרה מאמרות נברא העולם, ועל  עד כאן 
נתגלו עשרת הדברות” – כלומר, העולם נברא בעשרה העלמות, 
העלמה אחרי העלמה, ואז הגיעו עשרת המכות ושברו העלמה 

אחרי העלמה, ואז נתגלה השי”ת.

הוי אומר: לא רק שנתבררה האמונה במוחש, להוציא מלבם 
של טועים. זה אכן היה בפועל, אבל זוהי רק התמונה החיצונית. 
גדול  העלם  באותו  היתה  הטועים  טעות  היא ששורש  האמת 
ששלט בעולם, וביציאת מצרים פשוט נשבר ההעלם, ומעתה 
נתגלתה האמונה לא רק לכמה טועים ולכמה חלקים קלושים 

בנפש, אלא בכלל. מכאן שורש לכל גילוי האמונה בעולם.

ג.
סביב  הטראסק  את  להמשיך  למה  השאלה:  נשאלת  ועדיין 
יציאת מצרים תמיד? אמנם באותה שעה היתה מהפכה יסודית 
למה  אבל  אמונה,  שערי  ונפתחו  המסך  נקרע  כאשר  בעולם, 

אנחנו ממשיכים להתעסק סביב ‘זכר ליציאת מצרים’ תמיד?

גילוי,  היא בעצם שורשו של  היא, שיציאת מצרים  והתשובה 
ואנחנו ממשיכים אותו ומפתחים אותו כל הזמן. משל לתינוק 
והשס”ה  אברים  הרמ”ח  כל  את  כבר  בו  יש  שבעצם  שנולד, 
הוא  כי  ואם  אותם,  לפתח  אותם,  לגדל  צריכים  אבל  גידים, 
כבר נמצא כאן כל כולו – עדיין מחכים אנו לכשיגדל, אז הוא 

יהיה באמת לאדם.

כמו  אז.  נולד  ישראל  שכלל  מצרים,  ביציאת  היה  באמת  כך 
שאמרו חז”ל שבמצרים היינו כעובר, וביציאת מצרים נולדנו. 
אמנם עם כל הרמ”ח והשס”ה, אבל עדיין היינו ילד רך, ומאז 

ועד עתה תפקידנו להתגדל ולהתפתח.

וזהו גם כלפי גילוי האמונה בעולם )גילוי האמונה בעולם וכלל ישראל 
היינו הך(, שאם כי ביציאת מצרים זכינו לגילוי מציאותו יתברך 

בתכלית, עדיין היה הגילוי רך וצריך להתפתח ולהתרחב. היה 
זה רק שורש הגילוי, אך לא הגיע עדיין לכל המדרגות כולם. 
ולכן הרע עדיין לא באמת נכנע, ויש לנו הסתרים על האמונה 
עד היום, למרות שאנחנו כבר מזמן יצאנו ממצרים. כי באמת 
אנחנו צריכים להמשיך לצאת ממצרים, ועוד יותר לצאת, ועוד 
יותר לצאת. כלומר להמשיך את אותו הגילוי העליון עוד ועוד.

העתידה  לגאולה  נזכה  הסוף,  עד  הגילוי  את  נמשיך  וכאשר 
והשלימה, שאז יהיה תכלית הגילוי, שכבר לא יהיה שום העלם 
והסתרה, והיה ה’ למלך על כל הארץ ביום ההוא יהיה ה’ אחד 
ושמו אחד. ולכן תלויה הגאולה העתידה ביציאת מצרים, “כימי 
כי באמת אין הם שני  נפלאות”,  צאתך מארץ מצרים אראנו 
הקטן  התינוק  את  לוקחים  ארוך.  אחד  תהליך  אלא  דברים, 
לתפארת.  אדם  להיותו  עד  אותו  ומגדלים  אז,  שנולד  ההוא 

ממשיכים את אותו הגילוי עוד יותר ועוד יותר.

את  לעורר  ממשיכים  שאנחנו  מאוד  פשוט  אפוא,  כן  אם 
יציאת מצרים בימים ובלילות עד לימות המשיח, כי הכל הוא 
גילוי אחד, ואנחנו לוקחים את אותו הגילוי הקטן, ומפתחים 
דברי  וכידוע  ה’.  את  דעה  הארץ  עד שתמלא  אותו  ומגדלים 
ממצרים”  מוציאם  “קל  הפסוק  על  הקדוש’  החיים  ה’אור 
שנאמר בלשון הווה, שכלל ישראל יוצאים ממצרים גם בימינו 

אנו, כי כאמור התהליך הינו מתמשך בכל עת.

ובימים אלו יש לדעת, שאף שיציאת מצרים שייכת בכל יום, 
עם כל זה, שורש יציאת מצרים לכל השנה הוא בליל הסדר, 
שאז נמשך גילוי חדש ונוסף ביציאת מצרים שכוחו לכל שנת 
ובליל  השי”ת,  אור  גילוי  של  שלב  עוד  שנה  כל  כי  תשפ”ה. 
הגילוי  ואף  לכל השנה,  והגילוי  הכח  אז מקבלים את  הסדר, 
שבכל יום ויום – תלוי ומקבל כוחו בגילוי שבליל הסדר, אשר 
ובמקומות  בזמנים  פרטים,  בפרטי  אותו  ממשיכים  כך  אחר 
שונים בכל השנה הבאה, לגלות את מציאות השי”ת בכל פרט 

ופרט.

יציאת  של  הבירור  את  צריכים  למה  לשאלתך,  התשובה  וזו 
היא  התשובה  עצמה...  מצד  ברורה  האמונה  והרי  מצרים, 
כמה  ועד  להתגלות,  ויכולה  ברורה  שהאמונה  מה  שאדרבה, 
שהיא יכולה להתגלות, כל זה תלוי ביציאת מצרים שבכל שנה 
ושנה ובכל יום ויום. כמה שיותר תצא ממצרים, ובפרט בליל 

הסדר, כך תזכה יותר להתגלות האמונה בסיעתא דשמיא.

ד.
יש להוסיף שגם על פי פשט, יש ביציאת מצרים אמונה נוספת 
בקדושת  האמונה  והיא  השכל,  מצד  האמונה  בעצם  שאין  מה 
מנהיג  שיש  מאוד  ברור  השכל  מצד  אמנם  אם  כי  ישראל. 
לבירה, הרי ביציאת מצרים התגלה עוד, שלא רק יש מנהיג 
לבירה, אלא גם יש לו עם הנבחר, והוא משדד מערכות עבורם.

ביציאת מצרים התגלתה לכל העולם אהבת הבורא לישראל, 
בתוקף  היותם  ולמרות  ישראל,  את  רוצה  שהקב”ה  התגלה 
הטומאה וההסתר – הוא מוציא אותם משם ולוקח לו גוי מקרב 
גוי. ביציאת מצרים התגלה שיש בעולם הזה עם שחבוק ודבוק 
בהשי”ת, והם בניו ועבדיו, והוא מייחד אלקותו עליהם - “בני 

בכורי ישראל”, “כי לי בני ישראל עבדים”, “אנכי ה’ אלקיך”.

הוי אומר שמצד האמונה מצד השכל עצמה, אי אפשר לדעת 
כלל מהי תכלית הבריאה, ולמה ברא השי”ת את כל אלה. אבל 
ביציאת מצרים התגלה שישנו כלל ישראל, אשר כל הבריאה 
שהמה  ראשית”,  שנקראו  ישראל  “בשביל  בשבילם,  נבראה 

ידבקו בו ויעבדו אותו, ולכן זהו עיקר ושורש לכל האמונה.

וכפי שמצאנו ביציאת מצרים שמרבים בהלל ושמחה על כי אז 
מתגלה האהבה והידידות בין הקב”ה לישראל - “על זאת שבחו 
ותשבחות  שירות  זמירות  ידידים  ונתנו  לקל  ורוממו  אהובים 

למלך קל חי וקיים”.

הפנימית  הנקודה  גם  היינו  הזאת  הנקודה  ולכשתדייק, 
המבוארת, כי כאמור, כאשר ישנו גילוי עליון, ונשבר ההעלם 
והרע וההסתר, אז מתגלה ונוצר כלל ישראל, שהוא הוא הגילוי 
האלקי העליון בתחתונים, והוא מכריז את האמונה. ולכן עד 
כי  להתגלות,  ישראל  לכלל  אפשר  היה  לא  מצרים  ליציאת 
ישראל,  עם  נוצר  מצרים  ביציאת  אבל  בכיפה.  ההעלם שלט 
הגילוי  עצמו  זהו  כי  בתחתונים,  עם  יתברך  לו  שיש  ונתגלה 

העליון.

בהצלחה וסיעתא דשמיא!

למה ‘זכר יציאת מצרים’ הוא משרשי האמונה?

הגליון מוקדש
לעילוי נשמת

הרה"ח המקובל ר' אשר אנשיל ב"ר
משה יעקב ז"ל ברוין

נלב"ע ט' ניסן תשס"ה
נדבת בנו הרה"ח ר' אהרן ברוין שליט"א

מחשובי תומכינו שזכה להתעטר בתואר
· מחיה נפשות ·

ברכת מזל טוב
שלוחה בזה לידידנו החשוב הרה"ח

ר' אליעזר ראזנצווייג שליט"א
מחשובי תומכינו שזכה להתעטר בתואר

· מחיה נפשות ·
לרגל שמחתו בהולדת בתו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע יזכה לרוות ממנה 
רוב נחת דקדושה

נדבת ידידנו
הרה"ח ר' אשר 

אנשיל אייזנבאך 
שליט"א

לרגל הולדת בנו למז"ט
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו 

זי"ע יזכה לרוות ממנו רוב 
נחת דקדושה

נדבת ידידנו
הרה"ח ר' מרדכי 
דוד בר"מ בלום 

שליט"א
לרגל הולדת בנו למז"ט

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו 
זי"ע יזכה לרוות ממנו רוב נחת 

דקדושה

נדבת ידידנו
הרה"ח ר' י. יוסף 
צבי ראזנבערג 

שליט"א
לרגל הולדת בנו למז"ט

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו 
זי"ע יזכה לרוות ממנו רוב 

נחת דקדושה

נדבת ידידנו
הרה"ח ר' מאיר 
יהודה בר"ש 
סאקס שליט"א

לרגל הולדת בתו למז"ט
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו 

זי"ע יזכה לרוות ממנה רוב 
נחת דקדושה

ברכת מזל טוב
שלוחה בזה לידידנו החשוב הרה"ח

ר' שמעון בריא"ל ברייער שליט"א
מחשובי תומכינו שזכה להתעטר בתואר

· תומך חיים ·
לרגל שמחתו בהולדת בנו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע יזכה לרוות ממנו 
רוב נחת דקדושה

ברכת מזל טוב
שלוחה בזה לידידנו המסור להאיר נפשות ישראל

הרה"ח ר' ישראל ווייס שליט"א
מחשובי המפיצים והגבאים בעי"ת אלעד

ומחשובי תומכינו שזכה להתעטר בתואר
· תומך חיים ·

לרגל שמחתו בהולדת בתו למזל טוב
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע יזכה לרוות 

ממנה רוב נחת דקדושה



הצטרפו גם 
 אתם לשעה
 של קורת רוח
מדי יום ביומו

פארברענג
יומי

י נ ו פ ל ט

בהיכל המרכזי שלוחה 1

בס"ד

בהכנה דרבה 
לקראת ימי 
הפסח ובעבודת 
השי"ת בכללות

היומיוחיות בפארברענג בין הזמנים מלא אור השבוע הראשון של אלפי יהודים חוו את 

0722.531.385
כמו כן יוכלו לשמוע את כל הפארברענגעס 

בשלוחה 3 ואח"כ 13

מדי יום 
ביומו



ה+צטרף עכשיו לאלפי 
 לומדים ונבחנים+
שהאירו עיניהם!

בס"ד

: ם י ד י ע מ ם  י ד מ ו ל י  פ ל א

הביאור
הנפלא

פתח לנו 
 שערי

חסידות!

0733.454.244
לעריכת המבחנים היומיים

ולהצטרפות למנויי הקונטרסים החודשיים:

לשמיעת שיעורים מיוחדים בסדר היומי, קו 'קול דודי': 0722.531.385

כל תחומי החיים
ת ב

• התעלו

שמות הזוכים לחודש אדר
בהגרלות היומיות בין כל הנבחנים בסך 100 ש"ח

הר"ר ישראל מושקוביץ פתח תקווה
הר"ר יעקב דוב וואלעס ירושלים
הר"ר דניאל אהרן פריש ירושלים

הר"ר חיים שכטר בני ברק
הבה"ח צבי מאיר פאנעט בית שמש

הר"ר אשר יונה פלע חיפה
הר"ר יוסף שלמה ווועטנשטיין בני ברק 

הר"ר ישראל יעקב רובין אשדוד
הר"ר מענדל לאבין בני ברק

הר"ר חיים ישראל גרינוואלד ירושלים
הבה"ח בן ציון קיבוביץ ירושלים

הבה"ח שמעון אפל בני ברק
הר"ר דוד משה האגער בני ברק

הר"ר משה ישכר דאנציגר בני ברק
הר"ר אליהו דוד גלבשטיין קרית אתא
הר"ר חיים ישראל גרינוואלד ירושלים

הבה"ח אלעזר כץ בני ברק 
הר"ר משה ישכר דאנציגר בני ברק

הר"ר שמואל לייפער ירושלים

פ ו ש ד ר א כ ב ו  ח ל ש י י ם  י ס ר פ ה


